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Slovo starosty 
 Když jsem byl před rokem, přesně 8. prosince 2006 
zvolen do funkce starosty několik občanů znechuceně opustilo 
zasedací místnost s poznámkou, že se stěhují z dědiny, kde 
starostuje traktorista. Uplynulé období z mého pohledu bylo 
rokem učení a pronikání do věcí obecních. Nejsem  génius a ani 
tak namyšlený abych prohlásil, že jsem do celé problematiky obce 
pronikl za 14 dnů. Uplynulý rok byl i rokem snažení. Navázal 
jsem na rozpracované projekty pana Mgr. Vavříka a  přidal i další 
akce. Až v běžné praxi jsem docenil práci mého předchůdce, 
protože nemusím na rozdíl od starostů okolních vesnic řešit 
enormní zadluženost obce a i díky tomu se mohla obec dál 
pomalu rozvíjet. Jak víte, vybudovala se jídelna, postupně se 
dokončuje Nízkoprahové centrum, rekonstruovanou máme 
kotelnu v KD včetně výměny některých radiátorů, opravil se 
alespoň jeden pruh komunikace u dolní zastávky,  přibyly nové 
vývěsné tabule, na cestě k OKÁLům se instalovalo pro zvýšení 
bezpečnosti dopravní zrcadlo. Také se povedlo vylepšit vzhled 
zasedací místnosti OÚ. Obec podpořila i prodejnu, kde by 
zakoupen chladící box pro prodej výsekového masa.  
Jsem rád, že se povedly všechny kulturně – společenské akce, 
Den matek, Den obce, zájezd na Flóru Olomouc, Memoriál Mgr. 
V. Vavříka, vítání občánků a zvládly se i svatby včetně 
diamantové.  
V dalším roce nás čeká  spousta a spousta práce. Děkuji všem, 
kteří mi ochotně pomáhají na nelehké cestě jak radou, tak i 
praktickou pomocí. A protože se blíží Vánoce dovoluji si Vám 
všem bez rozdílu popřát, ať je prožijete v klidu a ať 
má rok 2008  366 spokojených a štěstím naplněných 
dnů. 
     Starosta obce   
 

USNESENÍ Z XV. ZASEDÁNÍ ZO ZE DNE 28.11.2007 
 

ZO bere na vědomí : 
 
− výběr firmy Urbanistiské středisko Ostrava s.r.o. na 

zpracování nového územního plánu obce 
− další postup při plánované výstavbě větrného parku 
− nabídku na uhrnování nshu firmou v době kalamity 
− informaci o situaci v Prodejně Rudná/Pr. s.r.o 
− příkaz k inventurám 
−  
− TERMÍN PŘÍŠTÍHO ZASEDÁNÍ DNE 27.12.2007  
 
Zo schvaluje : 
 
− změnu územního plánu č. 4 
− přidělení uvolněného bytu na č.p. 85 paní Šurabové R. 
− odměny členů zastupitelstva za měsíc 11.2007 
− výši poplatků za svoz a likvidaci domovního odpadu a to : 

500Kč na 1 osobu a rok 
1500Kč na jednu popelnici podnikatelského subjektu 

− zadat provedení výběrového řízení na vypracování projektové 
dokumentace pro celkovou rekonstrukci místní školy firmě 
Český projekt s.r.o. Šumperk 

 
Plné znění usnesení najdete na úřední desce a webových 
stránkách obce. 
 
Elektřina zdraží, ale zálohy si musíte zvednout sami 
 
 Všichni víte, že od ledna podraží elektrická energie. U nás 
na Severní Moravě je to o 8%.  Zálohy ale nebude společnost 
ČEZ zvedat automaticky, takže je na každém z vás, aby si zvedl 
výši měsíčních plateb na inkasním středisku. Dále upozorňuji 
občany, že pro správné vyúčtování  by si na konci roku měli 
odepsat stav elektoměru a společně s číslem místa odběru nahlásit  
stav na telefonickou zákaznickou linku 840 840 840, nebo faxem,  
mailem, popřípadě písemně na adr. ČEZ zákaznické služby 
Guldenerova 2577/16 ,  303 28 Plzeň. 
       Crh. 



„Jen žil“ 
 Dne 17. XI. 2007 oslavili manželé Tomalští výročí  60 let 
společnho života. Babička je na svůj věk ještě velmi čilá a pěkná. 
Pan Tomalský je jenom jeden z občanů naší obce, o kterém mnozí 
víme, že zde žije. Je nepsaný zákon, který říká, že pomníky se 
staví jen po smrti. Jsou ale lidé, kteří si sami staví pomník za 
svého života aniž si to uvědomují. Pan Tomalský nic jiného 
nedělal, „ jen žil“. To jsou jeho slova. Za Slovenského štátu musel 
narukovat na ruskou frontu. Sám říká, že zbíhali od Němců i za 
to, jak zacházeli s civilním obyvatelstvem. O tom, co prožil 
nechce vyprávět, jenom někdy řekne, že se na to nedá ani 
vzpomínat. Dostal se do armády L. Svobody a jenom tak mezi 
řečí řekne, že ho do dneska bolí nohy, protože šel pěšky z 
Ukrajiny až do Prahy.  Jednou jsem byl svědkem toho, že bylo 
nějaké výročí a v televizi hovořil jakýsi plukovník u památníku na 
Dukle o bojích, které tam probíhaly. Děda Tomalský na to řekl, že 
není možné, aby o tom mohl člověk vyprávět, protože to byla 
taková hrůza, že si na vše raději nevzpomíná a jen tak prohodil, že 
„Hned po Dukle byly nejtěžší boje o Lipt. sv. Mikuláš a u 
Trenčína, kde jsem byl raněný. Po vyléčení jsem došel až do 
Prahy.“ Po válce se oženil a jako mnoho jiných Slováků šel 
osídlovat společně s rodinou české pohraničí. Až se dostal do 
Rudné p.Prad.  
 V tom čase zde působila armáda a byly zde vojenské 
hříbárny. Stalo se, že parta mladých pobrala nějaké střelné zbraně 
a zamířila si to směrem k Tomalským. Přeskočili ploty a šli dál. 
Ráno šli policajti se psem, ten je zavedl k domu Tomalských, a to 
byl jasný důkaz toho, že zbraně ukladl Tomalský. Tomalského 
hned na místě vyslýchali a jeden místní pochůzkář po něm řval, 
když ho mlátil obuškem, až z něj tekla krev, „Ty zkurvěný 
partyzáne, přiznej se!“ V tom čase byla jeho nejstarší dcera malá a 
snažila se bránit otce.  Tento policajt do ní kopl a nadával jí do 
partyzánských parchantů. Jméno tohoto pána nebudu zveřejňovat, 
protože nemám důvod dělat ostudu jeho dětem a vnukům. Stejně 
tak nemíním zveřejňovat jméno pána, který všemu přihlížel a 
místo toho, aby se zastal nespravedlivě obviněného řekl: 
„KURVA ŠTEFANE NESER MĚ a přiznej se!“ Dnes, když každý 
vynáší do nebe KSČ jen připomínám, že tento člověk je dodnes 
ve straně. Určitě si již na nic nevzpomíná a nic z toho není 
pravda. Nepíši to zde proto, abych házel špínu na členy KSČ, ale 

proto, aby si každý z nás ve vlastním svědomí udělal pořádek a 
měl čas se nad svým životem zamyslet.  
 Tak ubíhaly roky a dnes, když si pustím televizi vidím, jak 
paní Parkanová věší medaile na prsa starým pánům u příležitosti 
různých výročí je mi hanba, že pan Tomalský dostal u příležitosti 
50. a 60. výročí konce války pamětní medaile z Ruska. Jedinou 
medaily, kterou ho ocenila tato republika má společně se stužkou 
za zranění. NEMÍNÍM ubírat zásluhy jiným, ale stydím se zato, že 
jiný voják bojoval jen určitou dobu, potom se dostal do zajetí, kde 
prožil zbytek války a  DNES už není „ jen“ prostý vojín, jako pan 
Tomalský. Má nejméně hodnost plukovníka, nárok na lázně a 
různá sanatoria. Pan Tomalský zato bere každý měsíce 2000Kč za 
bezmocnost, a to  jen díky tomu, že se o tom muselo rozhodovat 
až v Bruntále. Dnes, když se mu přitíží, protože má za sebou 3x 
mrtvici a jeho dcera nebo manželka  volají sanitku, dostává se jim 
odpověď od lékařů, že je  zbytečné honit někam personál, že je to 
vzhledem k jeho věku normální.  
 Ještě v době, když tato republika vydala zákon, že každý, 
kdo bojoval za vlast bude odškodněn a bude se mu zvyšovat 
důchod vzhledem k době, kterou strávil ve válce  jediná 
podmínka byla, že vše musí být dosvědčeno alespoň jedním  
žijícím svědkem, jsem po půlročním přemlouvání přesvědčil dědu 
Tomalského, aby zajel na Slovensko. V jeho rodné obci ještě žil 
kamarád, který válku prožil s ním. Veškeré dokumenty jsem pak 
poslal do Prahy na příslušný úřad. PO ROCE bez odpovědi jsem 
se dopisem poptal co je s případem? Po dvou měsících mi bylo 
odpovězeno, že: „Bohužel veškeré dokumenty se ztratily!“ V tom 
čase byl ale prezident gen. Svoboda. Okamžitě jsem napsal na 
jeho kancelář  a během měsíce mu bylo vše přiznáno. Dodnes ale 
nevím podle čeho, když se všechny dokumenty ztratily. Přitom 
stačilo předvolat tyto lidi na nejbližší vojenskou správu a požádat 
je o předložení vojenské knížky. Tuto knížku jsem měl v ruce a 
všechny záznamy rovněž, včetně tak známého podpisu Svoboda, 
jsem viděl.  
Mám pocit, že pan Tomalský byl touto republikou za svůj život 
odměněn více než dost. Už jen proto, že komunistický ráj viděl v 
Rusku, a tak neměl důvod v r. 1948 vítat Únor. Zato ale v 
padesátých létech dostal od VB co proto. Za celý  „jen život“má 
ale plné právo nosit stužku za zranění.  
 



Vážený pane Tomalský, 
za celý svůj život jsem nepoznal čestnějšího a 
pracovitějšího člověka, než jste Vy. Ještě v 90ti létech 
jste mi nosil po řebříku tašky na opravu střechy. Po 
mém napomenutí, že si to udělám sám, jste se na mne 
rozzlobil a řekl, že nebudete stát a dívat se na mne.  
Tímto se Vám snažím poděkovat a vzdát Vám čest a 
úctu zato, že jste „ jen žil“.  
     Dani Michal   

        
 
 
Osobní dodatek 
  
 Článek pana Daniho vyvolá nejednu polemiku i dohady. 
Vyznání pocty a úcty k panu Tomalskému bude možná ve vsi 
probíráno méně, než dohady, kdože je onën zmiňovaný pochůzkář 
a příslušník VB.  Příspěvek u některých  vzbudí snad  pohoršení 
nad tím, proč to vlastně vůbec vytahuje, možná se najdou i ti, co 
souhlasně, nebo alespoň tolerantně přikývnou hlavou nad právem 
vyjádřit vlastní názor. Celé napsané je v první řadě holdem 
poctivému, skromnému a pracovitému Člověku a pak už jen 
popis skutečností takových jaké byly a jsou žel i nyní.  
      Crh.  
 
 „ Na rozdíl od režimních ideologů a historiků nemají tito 
lidé důvod lhát. V čem pomůže starým a nemocným lidem lhaní? 
V čem pomůže starým a nemocným lidem nenávist, sebelítost a 
pomsta? Vždyť ani jeden den zmařeného života jim zloba 
neubere, ani jeden den života navíc jim výčitky napřidají“.  
   
             Z knížky PhDr. I. Sehnerové  „Ach národe hříšný“ 
 
 
 

 
Jak si kdo zatopí, tak se zahřeje 

 Přesto,  že naše vesnice není zplynofikována, 
dovoluji si tvrdit, že jsme ekologičtější, než 
leckterá vesnice, kde mají plyn. Stačí večer 
projet některé vesnice a nos nás neomylně 
přesvědčí, že plynové topení není zas tak 
plynové. V obavě z narůstající ceny plynu si 

mnoho obyvatel těchto obcí ponechalo i tradiční kotle, do kterých 
vynalézaví koumáci přiloží vše, co hoří. Poté, co vláda lidi 
zklamala, a dovoluji si říci oklamala, při slibování tzv. 
kotlíkových dotací, se rozhodla naše obec vyplácet lidem 
příspěvek za ekologické topení. Dodnes obec přispěla na topení 
dřevem  částkou cca 180tis.  Že tato motivace funguje, víme 
všichni. Spolehlivou se ukázala i vzájemná kontrola občanů, kteří 
občas upozorní na sousedův komín šířící prapodivný zápach, jaký 
spalované dříví rozhodně nevydává.  Topná sezóna již začala. 
Proto obecní úřad upozorňuje občany, kteří mají v úmyslu topit 
něčím, čím se nemá, že neučiní dobře. Porušují   obecně závaznou 
vyhlášku obce, která  jasně říká, že : 
Zakazuje se jako palivo používat materiály, při jejichž 
spalování vznikají jedovaté a zdraví škodlivé látky... 
Dále se samozřejmě dopouští i porušení zákona č. 86/2002Sb., o 
ochraně ovzduší.  
 Pakliže se někdo nyní usmívá pod nos a domnívá se, že 
mu ani soused, ani obec nic nemůže dokázat, protože do své 
kotelny nikoho pustit nemusí je na omylu. Stačí, když smrad z 
Vašeho komína začne dusit souseda, tento okamžitě zvedne 
telefón a zavolá na číslo 974 731 651, což je číslo policie. Pak 
byste se mohli zase  pro změnu dusit vzteky vy nad vyměřenou 
pokutou, která by vystačila na hezkých pár metrů dřeva.  
Takže doporučujeme i nadále topit tak, abyste se nenapálili.  
      Tom. 
Nadechněte se prosím  
 Domácí kotelny v ČR přispívají stále větší měrou k 
nárůstu rakoviny a onemocnění srdečních a dýchacích orgánů. Je 
na každém z nás, kolik jedů vypustíme do ovzduší.  
Do kotle rozhodně nepatří : 
plasty – jejich spalováním vzniká velké množství dioxinů. 
Pálením polystyrénu vzniká navíc jedovatý styren. 



chemicky ošetřené dřevo, natřená prkna, železniční pražce, 
laminátové desky, atd – jeho pálením vyprodukujete asi 50- 
500x více dioxinů než při topení palivovým dřevem 
celobarevné letáky a časopisy – při jejich spalování se do 
ovzduší uvolňují těžké kovy, 
tetrapack - ( krabice od mléka, džusů a pod). Uvolňují 
chloorganické látky a těžké kovy 
pneumatiky – při pálení vznikají polyaromatické uhlovodíky a 
další jedovaté látky 

 
Co to je dioxin : toxická látka se schopností 
akumulovat se v tukových tkáních. I v 
nízkých dávkách jsou dioxíny 

rakovinotvorné a způsobují vývojové vady. Následky  dioxinů 
se  podepsaly  na vysoké úmrtnosti zaměstnanců Spolany 
Neratovice na rakovinu koncem 60. a začátkem 70. let. 
 Všem občanům, kteří se chovají ohleduplně k ovzduší i okolí 
děkujeme. 
     Radomír Tománek 
       místostarosta 
Máte číslo popisné ? 
 
 Zákon 128/2000Sb., o obcích ve znění pozdějších 
předpisů stanovuje v oblasti číslování domů v § 31, že budova 
musí být označena popisným číslem, stavby určené k individuální 
rekreaci číslem evidenčním. Prostě : každá budova musí být 
označena. Vlastník nemovitosti je povinen na svůj náklad označit 
budovu číslem určeným OÚ. Barvu a provedení čísel určuje OÚ. 
Pro naši obec je stanoveno číslování budov na černé smaltované 
plechové tabulce o velikosti 15 x 20cm, velikost číslic 7,5cm, v 
barvě bílé, pole okolo čísla je zvýrazněno bílou linkou se 
zaoblenými rohy směrem dovnitř tabulky.   
Žádáme touto cestou občany, kteří nemají nemovitost 
označenou odpovídající tabulkou, aby se přihlásili na OÚ. 
Chybějící čísla budou hromadně objednána a proti úplatě 
vlastníkům nemovitosti vydána. 
 
Poslední šance 
 Občané, kteří při výkonu svých každodenních povinností 
pozapomněli zaplatit poslední část poplatků za svoz odpadu, tak 

mají možnost učinit do 20. prosince.  
Za Tříkrálovou sbírku leden 2007 se nakoupily tyto věci  
 
1x stolek k lůžku 3100,- 
2x nádstavec na WC á 990,- 1980,-  
2x sedačka do vany á 1067,- 2134,- 
1x chodítko á 1100,- 
1x chodítko 1500,- 
1x židle sprchovací skládací 3686,- 
1x sprchovací vozík 1000,- 
2x invalidní vozík á 3000,- 6000,- 
Celkem jsme nakoupili pomůcky pro postižené za 20500Kč. 
Kdokoli bude tyto pomůcky potřebovat, ať se obrátí na : 
tel. 554 611 366 paní Mičková. 
  
    °°°°°°°°°°°°°°°°°°°°°°°° 
 
Začíná to nevinně 
  
 Nedávno byl můj syn napaden staršími „kamarády“. 
Vzhledem k tomu, že měl šrámy na tváři a natelké oko, snažila 
jsem se problém řešit s rodiči, ale bylo mi oznámeno, že je vše v 
pořádku, že  si   můj syn údajně začal. 
 Protože vím, že napadení „čtvrťáka“ dvěma „sedmáky“ 
není v žádném případě v pořádku, sedla jsem k počítači a hledala 
rady, jak v takových případech postupovat. 
 Zjistila jsem, že už snědená svačina je považována za 
šikanu. A co tedy kopance a rány pěstí? To už je hrubé násilí, 
které se okamžitě hlásí na policii jako útok na zdraví a také na 
sociální odbor. 
 Vzhledem k tomu, že začíná advent a velmi nerada bych 
někomu ublížila, řeším celý konflikt tímto článkem a pevně 
doufám, že se nasílí nebude opakovat na žádném dítěti, protože ty 
koneckonců za nic nemohou. My rodiče jsme zodpovědni za 
zdravý tělesný, duševní a mravní vývoj dítěte a zdá se mi, že na to 
často zapomínáme. 
       Dvorská 
 
 

 



 
Betlémské světlo 
    
 
    Tato tradice má své počátky staré více jak  
    900 let a pochází z dob křižáckých výprav. 
   Z vděčnosti za přežití slíbil mladý hoch 
   donést do rodného města světlo zapálené v 
   betlémské kapli. V r. 1986 tuto tradici 
   obnovilo rakouské TV  studio ORF. Před 
   Vánocemi  umožnili leteckou přepravu 
postiženého dítěte, které  z baziliky Narození přivezlo do 
Rakouska věčný plamínek. První světlo přivezli do revolučního 
Československa čeští exiloví skauti z Rakouska.  
I k nám se letos Betlémské světlo dostane   díky skautům. Tento 
plamínek, nazývaný též Světlo přátelství  přinesou  skauti  22.12. 
2007 a bude hořet v místní prodejně. Našim starším spouobčanům 
ho přivezeme až domů.  
Je dobré, že toto světlo, nazývané též Světlo přátelství vímají i 
lidé, kteří stojí mimo křesťanskou víru, nebo nevěřící.  Až bude 
světýlko hořet u Vás doma, vzpomeňte si na věci v životě 
nejdůležitější, ty které nelze nikde za žádnou cenu koupit. Protože 
Vánoce znamenají rozhodně více, než jen výměnu zakoupených 
dárků.  
        Crh. 
 

 
 
 

 
POZVÁNKA NA JARMARK 

 
Milí rodiče a přátelé, blíží se Advent a 
potom Vánocční svátky. U této 
příležitosti  Vás zveme na již tradiční 
jarmark.  
Přijďte se potěšit ve čtvrtek  
20. prosince  v 16. hodin 
do prostor školy. Připravili jsme  

    pro Vás vystoupení, výrobky a    
   občerstvení  

Těší se na Vás děti MŠ a ZŠ a personál školy. 

 

POZVÁNÍ  OD NAŠICH ŽEN 
1/MIKULÁŠSKÁ BESÍDKA  

 
SE USKUTEČNÍ 8.12.V SÁLE KD 

 
PROGRAM: PŘEDSCÉNKA : Cesta na trh 
POHÁDKA:     O koze Esmeraldě 

 
PŘESTÁVKA PO KTERÉ BUDE MIKULÁŠ SE SVÝM 

DOPROVODEM NADĚLOVAT 
ZAČÍNÁME VE 14. HOD DĚTI VSTUP ZDARMA, 

DOSPĚLÍ  DOBROVOLNÉ 



 
2/ KDO SE CHETE BAVIT BEZ ROZDÍLU VĚKU 

OD NÁCTI DO SÁTI PŘIJĎTE MEZI NÁS NA 

 
SILVESTROVSKOU NOC 

V SÁLE KD, KDE VÁS UVÍTÁ BOHATĚ ZÁSOBENÝ 
BAR, OBČERSTVENÍ A DOBRÁ HUDBA.  

NA PŘÍPITEK S VÁMI SE TĚŠÍ POŘADATELÉ. 
 

ČLENKY PŘEJÍ VŠEM LIDEM POHODOVÉ PROŽITÍ 
VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ A NA DALŠÍ SPOLUPRÁCI V 

DALŠÍM ROCE SE S VÁMI TĚŠÍ SVAZ ŽEN A KOMISE 
PRO MLÁDEŽ 

   KLECHOVÁ KVĚTOSLAVA 
 

 
Dne 15.12.2007 pořádá Obec Rudná/Pradědem 
 

VÁNOČNÍ TURNAJ VE STOLNÍM 
TENISE  

 
  v sále KD od 8.00 hod 

 

Startovné 50Kč na os. občerstvení zajištěno 
Příhlášky u starosty obce do 14.12.2007 
Rozlosování proběhne 15.12. od 8.00 hod do 9.00 hod. 
 

 
 

V měsíci prosinec oslaví   
 

80 narozeniny  
 

 paní Františka Žeravíková  
 

Do dalších let přejeme jen to dobré, hlavně  
zdraví a pohodu v kruhu blízkých . 

 

 
 

Adventní koncert  
 
 Termín letošního  adventního  koncertu se nám do 

uzávěrky Zpravodaje nepodařilo zjistit, proto budou 
občané o době této akce informování na plakátech. 
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